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آشنایی با انواع سبک های فرزندپروری
من چگونه والدی هستم؟-آشنایی با چهارسبک فرزندپروری: سبک مستبدانه؛ 
سهل گیرانه؛ مقتدرانه و طردکننده، معرفی تست فرزندپروری و اهمیت شناخت 

سبک والدگری
 سبک فرزندپروری چیست؟

ســبک های فرزندپروری یکی از مهمترین مسائلی اســت که توسط والدین به 
درستی درک نمي شــود . همان طور که مي دانیم رشد سالم کودکان بستگی به 
عوامل متعددی دارد، پژوهش ها نشان مي دهد که آنچه که بیش از همه تعیین 
کننده ســامت روان کودکان خواهد بود، سبک فرزندپروری والدین آنها است . 
منظور از سبک فرزند پروری دیدگاهی است که والدین نسبت به تربیت و رشد 
فرزند دارند، و براســاس این دیدگاه شیوه خاصی را برای تعامل با فرزند خود در 

شرایط مختلف و دوره های متفاوت زندگی وی اتخاذ مي کنند .
والدین را در چهار ســبک معمول فرزندپروری دسته بندی کنند .هر کدام از این 
ســبک ها در چهار زمینه ی نظم، برقراری ارتباط، انتظارات و بیان احساســات و 
عواطف با هم متفاوت هستند . ســبک های فرزندپروری را مي توان برحسب دو 

عامل محبت و کنترل پدر و مادر به چهار دسته تقسیم کرد:
سبک مستبدانه: دارای کنترل بالا و محبت کم

سبک سهل گیرانه: دارای کنترل کم و محبت زیاد
سبک طردکننده: دارای کنترل کم و محبت کم
سبک مقتدرانه: دارای کنترل زیاد و محبت زیاد

مهم این اســت که بدانید که هر یک از ما با هر ســبکی در هر زمانی مي توانیم 
سبک فرزندپروری را به نفع کودکمان تغییر دهیم . صحبت با والدین دیگر و یک 

مشاور مي تواند مفید و اطمینان بخش باشد .
معاونت اجتماعی کلانتری ۱۵۷ مسعودیه

بیمه شدگان بیمارستان گاندی 
مشمول دریافت »بیمه بیکاری «

ســازمان تأمین اجتماعی اعام کرد که کارکنان بیمه شده بیمارستان گاندی تا 
زمان ایمن سازی و آغاز فعالیت مجدد این بیمارستان، می توانند در صورت عدم 

اشتغال به علت این حادثه، مقرری بیمه بیکاری دریافت کنند.
به گزارش ایسنا، در پی وقوع آتش سوزی در بیمارستان گاندی در شامگاه پنجم 
بهمن ماه، فعالیت عادی این بیمارستان تا زمان ایمن سازی و ترمیم خرابی های 

ایجادشده، متوقف شده است.
در پی وقوع این حادثه و با توجه به قانون بیمه بیکاری، معاونت بیمه ای سازمان 
تأمین اجتماعــی اعــام کرد با توجه بــه وقوع آتش ســوزی ۰۵ /۱۱ /۱۴۰۲ در 
بیمارستان گاندی و احتمال تعطیلی موقت برخی از بخش  های این بیمارستان و 
بیکار شدن تعدادی از پرسنل، بیمه شدگان مشمول قانون کار بیمارستان مذکور 
می  توانند درخواســت خود را در سامانه جامع روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ثبت کرده و از مقرری بیمه بیکاری که توسط سازمان تأمین اجتماعی 

پرداخت می شود، بهره  مند شوند.
معاونت بیمه ای سازمان تأمین اجتماعی همچنین اعام کرده است وفق بند )الف( 
ماده )۶( قانون بیمه بیکاری، مشمولان تبصره »۲« ماده )۲( قانون بیمه بیکاری 
که به علت بروز حوادث غیرمترقبه بیکار می شوند، از شرط داشتن حداقل سابقه 
لازم جهت بهره مندی از مقرری بیمه بیکاری )۶ ماه ســابقه پرداخت حق بیمه( 

نیز معاف هستند.

نگاه

تامین اجتماعی

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهر تهران نمای کامپوزیت را عامل انتقال و 
گســترش آتش به ســایر طبقات بیمارستان 

گاندی اعام کرد .
به گزارش ایسنا، قدرت الله محمدی در جلسه 
علنی شــورای اســامی شــهر تهران به ارائه 
گزارشی از عملیات اطفاء حریق در بیمارستان 
گانــدی پرداخت و گفت:  در ســاعت ۱۸:۲۰ 
عصر پنجشــنبه پنجم بهمن ماه ۱۴۰۲ مرکز 
فرماندهی ســازمان آتش نشــانی از حریق در 
بیمارســتان گاندی مطلع شــد و با توجه به 
اینکــه خط قرمزی برای مراکزی که در هنگام 
وقوع حادثه افراد ساکن در آن نمی توانند خود 
را نجات دهند، داریم به ســرعت ۱۰ ایستگاه 

آتش نشانی به محل حادثه اعزام شد .
وی ادامه داد: اولویت نجات بیماران بود و پس 
از آن موضوع حریق دنبال شد . آسانسورها قطع 
شده بود لذا انتقال بیماران کار سختی بود حتی 
یک تماس از کردســتان داشتیم که فرزند من 
در نقطه ای از بیمارستان است و باید نجات داده 
شود که ما اعام کردیم که همه منتقل شده اند 
اما تاکید کردند که جنین شــان در بیمارستان 
نگهداری می شود که در همین راستا ۹ جنین 
نجات پیدا کردند و منتقل شدند به این ترتیب 
در بیمارستان از جنین تا بیمارستان ۷۰ ساله و 

۱۱ بیمار آی سی یو نجات پیدا کردند .
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهر تهران ادامه داد: تنها یک بیمار بود که اگر 
دستگاه از وی قطع می شد از بین می رفت که 
در یک اتاق ویژه با مراقبت های ویژه نگهداری 

کردیم و آن بیمار هم نجات پیدا کرد .
محمدی در بخش دیگری از صحبت های خود 
با اشــاره به این که حریق بیمارستان گاندی از 
اتاق ۱۰۶ واقع در طبقه ۱۶ آغاز شد و به نمای 
کامپوزیت بیمارستان منتقل شــد، افزود: در 
میان لایه های کامپوزیت ماده مشتعل همچون 
بنزین وجود دارد که نمی دانم کدام آزمایشگاه 
این نما را تایید کرده است . حریق ما در طبقه 
شانزدهم بود اما اگر نمای این ساختمان غیر از 
کامپوزیت بود هیچ کدام از طبقات دچار حریق 

نمی شد و در همان طبقه حریق اطفا می شد .
وی اضافه کرد: ما ســایت بیمارستان را نجات 
دادیــم ۵۰ درصد این بیمارســتان هتلینگ و 
۵۰ درصد بیمارستان بود که اگر حریق به ۵۰ 
درصد بیمارستان منتقل می شد این بیمارستان 
از رده خارج می شد و با کمبود فعلی بیمارستان 
در تهران این بیمارستان به صورت کامل از رده 
خارج می شد . در عملیات اطفاء این ساختمان 
۱۶ طبقه نمی توانستیم لوله کشی کنیم و باید 
ســامانه ها اطفاء حریق آنجا باید مورد استفاده 
قرار می گرفــت اما فیزیک آن وجود داشــت 
ولی آب نداشــت . اگر یک هزارم خسارتی که 
به این بیمارستان وارد شده برای ایمنی هزینه 
می کردند این اتفــاق در این ابعاد رخ نمی داد . 
ما ممنوعیت اعام نمی کنیم اما شرکت سازنده 
باید ایمنی ســاختمانی را که می سازد تامین 
کند .محمدی تاکید کرد: متاســفانه ۵۰ درصد 

ساختمان های دولتی و وزارتخانه های ما ناایمن 
هســتند ولی برای بازدیدها ما را راه نمی دهند 
شرکت های بیمه می توانند در این مسیر کمک 
کنند . چرا ســاختمانی که تاییدیه آتش نشانی 
ندارد بیمه می شود؟ باید ساختمان ها برای بیمه 

ملزم به اخذ تاییدیه  آتش نشانی شود .
وی ادامــه داد: خاموش کننــده خودروها در 
شرکت های خودروســازی چه سرنوشتی پیدا 
کــرد؟ اگر خودرویــی دچار حریق شــود در 
شــهر عابران کمک می کنند اما در جاده این 
خاموش کننده ها هســتند که می توانند کمک 
کننــد . قطعا اولویت اول و آخر ما پیشــگیری 
است اما یک ســازمان به تنهایی نمی تواند در 
ایــن حوزه همه اقدامات را انجام دهد . در حال 
حاضر یک بهم ریختگی ایمنی در تهران داریم .
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 

شهر تهران با اشــاره به این که ساختمان های 
ناایمن به ۷۵ ســاختمان کاهــش پیدا کرده 
است، اضافه کرد: در این حوزه کوتاه نمی آییم 
و در ســال ۱۴۰۳ تعداد این ساختمان ها را به 
صفر می رسانیم و نمی گذاریم ساختمان ناایمن 
دیگری تولید شــود این درحالی است که ۲۰ 
هزار ساختمان ناایمن سازه ای در تهران داریم . 
روزانه ۴۰۰ حادثه ناشــی از سهل انگاری ها در 

تهران رخ می دهد .
وی ادامه داد: وزیر بهداشــت ســال گذشــته 
دســتور داد که تمام مراکــز درمانی تاییدیه 
آتش نشانی دریافت کنند که در همین مسیر از 
۲۵۰۰ مراجعه ۱۸۰۰ مرکز بهداشتی تاییدیه 
آتش نشــانی دریافت کرده اند . شــهرک شهید 
بروجــردی را خودمان رفتیم و ایمن ســازی 
کردیم . شــهرک شهید بهشــتی را با ۸۰۰۰ 

واحــد مســکونی وادار کرده ایم پــس از ۳۰ 
ســال ایمن سازی کنند . شــهرک های دیگری 
همچون چیتگر، شهید محاتی و  . . . نیز جلسه 

گذاشته ایم تا ایمن سازی را انجام دهند .
محمدی با اشــاره به این که در برخی رسانه ها 
اخباری منتشر شــده که اگر نردبام بلندتری 
بود این عملیات زودتر تمام می شد، اظهارکرد: 
بزرگترین نردبانی که در دنیا وجود دارد ۶۴ متر 
اســت که چهار دستگاه از این نردبام در تهران 
وجود دارد در این حادثه دسترسی های مناسبی 
به ساختمان وجود نداشت اما از آخرین ورژن 
موجود از تجهیزات که در دنیا وجود دارد بهره  
گرفته ایم . البته باید کمک شود که بروز شویم 
حتی یک سال نمی شود بروزرسانی تجهیزات 
را عقب بیندازیم . برهمین اســاس باید شورای 
شهر در بودجه آتش نشانی کمک کند تا بتوانیم 

تجهیزات بروز خریداری کنیم . از ســوی دیگر 
همه استان تهران، پرسنل آتش نشانی سختی 
کار می گیرنــد به جز شــهر تهران لــذا باید 
کمک کنید تا آتش نشانی تهران نیز بخشی از 

مشکات معیشتی شان حل و فصل شود .
پس از ارائه گزارش محمدی مدیرعامل سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران چمران 
ریاست شورای شــهر تهران نیز اظهار کرد: در 
ســال ۱۳۹۵ مصوبه ای داشتیم که استفاده از 
نمای کامپوزیت ممنوع شــد ولی فشار زیادی 
از طریــق نامــه و مصاحبــه وارد کردند تا در 
نهایت این ممنوعیت محدود به ساختمان های 
مســکونی شــد . قطعا باید طرحی بیاوریم که 
ممنوعیــت اســتفاده از نمــای کامپوزیت در 
ســاختمان های عمومــی همچــون هتل ها و 

بیمارستان ها ممنوع شوند .

مدیرعامل آتش نشانی تهران در صحن شورای شهر مطرح کرد

۲۰ هزار ساختمان ناایمن سازه ای در تهران
۵۰ درصد ساختمان های دولتی و وزارتخانه ها ناایمن  هستند

در پی نشست مشترک عربستان و ایران:

احتمال حل مشکل عمره قوت گرفت
شواهد حاکی است نشســت تیم کارشناسی هواپیمایی و 
امور خارجه عربســتان در تهران مثبت بوده و احتمال حل 
مشکل صدور مجوز پروازی برای زائران عمره اعزام به مکه و 

مدینه تا قبل از پایان امسال دور از انتظار نیست .
به گزارش ایرنا، هفته گذشته هیاتی متشکل از کارشناسان 
هواپیمایی و امور خارجه عربســتان سعودی با هدف رفع 
مشــکل عدم صدور مجوز پرواز وارد تهران شدند که بنا بر 
شــواهد موجود، این نشست در یک فضای صمیمی برگزار 
شد، مذاکراتی که نشان می دهد هیات عربستانی و به تبع 
آن مقامات ســعودی جدیت کامل بــرای راه اندازی عمره 

مفرده زائران ایرانی دارند .
از نشســت های مکرر تیم کارشناسی عربستان با مسئولان 
هواپیمایــی و وزارت امور خارجه کشــورمان در طول یک 
هفته ای که در تهران حضور داشتند، و همچنین بازدیدهایی 

که از چند فرودگاه کشــورمان داشتند و البته روند مثبت 
مذاکرات بین طرفین، این طور به نظر مي رســد که مشکل 
صدور مجوز پروازی به ســرزمین وحــی برای زائران عمره 

مفرده برطرف شود .
تیم کارشناسی عربستان سعودی که اوایل هفته پیش وارد 
تهران شــد، پنجشنبه گذشته پس از انجام مذاکرات خاک 
ایران را به مقصد عربستان سعودی ترک کردند که احتمالا 
با توجه بــه نتایج مذاکرت مثبت طرفیــن، تا اواخر هفته 
جاری پاســخ قطعی عربســتان به ایران اعام خواهد شد، 
رفع مشــکل صدور مجوز پروازی دور از انتظار نیست زیرا 

که موضوع منفی در نشســت مشترک بیان نشده و طرف 
سعودی در این نشست قول همکاری داده است .

غامرضا رضایی معاون حج و عمره ســازمان حج و زیارت 
در گفت وگــو بــا خبرنگار حج و اوقاف ایرنــا با بیان اینکه 
امیدواریم هر چه ســریعتر مشــکل صدور مجــوز پروازی 
برطرف شود، گفت: به محض اعام رفع مشکل صدور مجوز 
پروازی برای زائران عمره به عربســتان سریعا اقدامات لازم 
درخصوص تهیه جدول کاروان هــا و بازنگری های لازم در 

قالب زمانبندی و غیره به انجام خواهد رسید .
رضایی در خصوص ثبت نام زائران حج تمتع نیز توضیح داد: 

با توجه به اینکه ثبت نام از دارندگان فیش های شهریور ماه 
۱۳۸۶ آغاز شده و به محض تکمیل شدن ظرفیت کاروان ها 
ثبت نام متوقف خواهد شــد .وی در ادامــه با بیان اینکه بر 
اســاس آمار و اطاعات موجود تاکنون بیش از ۵۰ درصد 
ظرفیت ثبت نام زائران حج تمتع تکمیل شده است، گفت: 
فرصت ایجاد شــده فضای بیشتری برای زائران استان ها به 
وجــود آورده که می تواند از فضای موجود بهره بیشــتری 
ببرند . معاون حج و عمره ســازمان حــج و زیارت با تاکید 
بر اینکه امســال ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر در قالب زائر و عوامل 
ســتادی به سرزمین وحی اعزام خواهند شد، اظهار داشت: 
زائران بایــد در مرحله اول تکمیل ثبت نام خود مبلغ ۱۴۰ 
میلیون تومان و مابقی را در مرحله مشــخص کردن محل 
اســکان و پذیرایی و دیگر هزینه های مربوطه در خصوص 

کیفت هتل واریز کنند .

تعیین گروه های فرعی خون در 8 استان کشور 
انجام مي شود

یکی از کارهای مهم و نوین سازمان انتقال خون در سال جاری تعیین فنوتیپ در 
اهدا کنندگان خون است که برای تهیه سازگار ترین خون برای بیماران تالاسمی 

که نیاز به تزریق مکرر خون دارند در ۸ استان کشور انجام مي شود . 
 به گزارش روابط عمومی سازمان انتقال خون، معاون فنی و فن آوری های نوین 
سازمان انتقال خون ایران، ضمن اعام این مطلب افزود: هم اکنون در ۱۶ استان 
کشــور دستگاه های اتوماتیک تعیین فنوتیپ و شناسایی گروه های فرعی خون، 

مستقر شده است که به زودی این استانها آماده انجام این فرآیند مي شوند . 
 دکتر عباداله ســالک مقدم در مورد ضرورت انجام این فرآیند توضیح داد:  غیر 
از آنتی ژن های اصلی که گروه های اصلی خونی شامل )AB,O,B,A( هستند، 
گروهی دیگر از آنتی ژن ها وجود دارند که گروه فرعی را تشکیل مي دهند و برای 
اینکه بتوانیم بهترین خون ســازگار را در اختیار بیماران قرار بدهیم، لازم است 

بتوانیم فنوتیپ گروه های فرعی را نیز تعیین کنیم .
 وی افزود: هم اکنون انتقال خون اســتان هایی که بیشترین بیماران تالاسمی را 
دارند به این سیستم تجهیز شده اند و در ۸ استان، برای این بیماران که نیاز به 

تزریق مکرر خون دارند این امکان دیده شده است .
 معاون فنی و فناوری های نوین ســازمان افرود:  ۸ اســتان دیگر که دارای این 
سیستم هستند نیز به زودی انجام این فرآیند را آغاز مي کنند و در فاز بعدی به 
فراخور بودجه سازمانی این طرح را گسترش خواهیم داد و امیدواریم بتوانیم برای 

کل کشور تعیین فنوتیپ گروه های فرعی را امکان پذیر کنیم .

انتقال خون



فروچاله میدان قزوین را کم اهمیت جلوه دادند

خطر فرونشست در تهران

یک کارشناس محیط زیست به خبرآناین گفت: »مدیران 
فجایع موجود به ویژه فجایع محیط زیســتی را نرم نشان 
می دهند و می خواهند آن ها را تلطیف کنند، درهمین مورد 
فروچاله میدان قزوین طوری رفتار کردند که آن را به یک 
اتفاق موردی و کم اهمیت تبدیل کنند درصورتی که کل 
شــهر تهران به خصوص مناطق مرکزی پایتخت در خطر 

فرونشست و سایر تبعات آن است .«
به گزارش خبرآناین، بخشــی از خیابان کارگر جنوبی در 
تهــران حوالی میدان قزوین فروریخت، این خبری بود که 
جمعه گذشته تیتر رســانه ها شد، مخصوصاً بعد از این که 
مشــخص شــد در محل ریزش خیابان یک حمام قدیمی 
وجــود دارد، البته بعداً وجود حمام قدیمی به ســرویس 
بهداشتی قدیمی فاقد قدمت میراثی تغییر کرد، بافاصله 
چاله ایجاد شده ترمیم شد تا ترافیک آن منطقه به وضعیت 
عادی برگردد، به نظر می رســد پرونده اتفاق روز جمعه در 
میدان قزوین بســته شــده اســت اما همچنان ماجرای 

فروچاله های تهران ادامه دارد .
اردیبهشت سال گذشته بود که بخشی از بزرگراه آبشناسان 
در تهــران فرو ریخت، یا مثاً خرداد ســال ۹۵ بود که در 
شــهران چاله عمیق ایجاد شــد، در موردی دیگر ۱۰ دی 
سال ۱۴۰۰ گودالی بزرگ در نسیم شهر تهران ایجاد شد، 
رســانه ها برای آن تیتر زدند ناگهــان گودال ۱۵متری در 
نسیم شــهر دهان باز کرد، و حالا اتفاقی مشابه در میدان 
قزوین، به نظر می رســد ســر باز کردن چاله های بزرگ در 
پایتخت حالا حالاها ادامه داشته باشد، این را مهدی زارع، 
استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله قبل تر هم به خبرآناین 

گفته بود: »به نظــر می آید از این به بعد، با توجه به وجود 
مســئله فرونشســت به ویژه در مناطق جنوبی تهران، ما 

بیشتر با پدیده فروچاله مواجه شویم .«
فروچاله چیست؟

در این سال ها بارها درباره فرونشست گفته و شنیده شده 
است، اما شاید فروچاله کمتر مورد توجه قرار گرفته باشد، 
دو پدیده ای که ربط زیادی به یکدیگر دارند، درباره تفاوت 
میان ایــن دو، زارع به خبرآناین می گوید: »فرونشســت 
را معمولاً موقعی اســتفاده می کنیم که ایــن اتفاق برای 
یــک بخش بزرگی از زمین رخ می دهد و به چشــم دیده 
نمی شــود، چون فرونشســت ها چند ســانتی متر در سال 
هستند، معمولاً با چشم عادی نمی توان آن ها را دید، البته 
نتایج آن مانند ترک های ایجاد شــده یا آسیبی که ممکن 
است به خطوط لوله ها بزند قابل رویت هستند، اما فروچاله 
کاماً توســط آدم ها قابل دیدن اســت، مخصوصاً اگر در 

محیط شهری اتفاق بیفتد .
او در پاسخ به این که اتفاق روز جمعه هفته گذشته حوالی 
میدان قزوین فروچاله بود بیان می کند: »بله، اتفاقی که در 

میدان قزوین افتاد فروچاله است .«
چرا در شهر فروچاله ایجاد می شود؟

وقتی درباره فرونشست صحبت می کنیم یکی از متهم های 
همیشگی مصرف بی رویه آب است، کاهش سطح آب های 
زیرزمینی اصطاحاً ســبب پوک یا سســت شــدن خاک 
می شــود و همین سســتی زمین را در طول یک ســال 
چندین ســانتی متر فرو می برد . درهمین باره فریبرز ناطق 
الهــی، کارشــناس زلزله به خبرآنایــن می گوید: »خاک 

تهران به دلیل روند اســتفاده بی رویه از آب های زیرزمینی 
سست شده و به ســمت فرو نشست های شدید سوق پیدا 
کرده است، پدیده ای که در آینده تهدید جدی برای تهران 
به خصوص از اتوبان همت به سمت جنوب خواهد بود . برای 
همین در مناطق مرکزی تهران به سمت جنوبِ آن به دلیل 
بافت فرســوده ای که دارد فرونشســت وجود دارد، چراکه 
خاک آن سست است، توصیه می شــود در بافت فرسوده 

تهران خانه های بلند مرتبه ساخته نشود .«
اما برای رخ دادن یک فروچاله عاوه بر سست شدن خاک 
به دلیل افزایش مصرف آب هــای زیرزمینی چیز دیگری 
هم نیاز اســت، یک عامل انسانی، چیزی شبیه به عملیات 
عمرانی که در گذشته یا در زمان حال انجام شده باشد . به 
این بخش از صحبت های مهدی زارع توجه کنید: »دلایل 
ایجاد فروچاله متفاوت است اما چیزی که در شهری مانند 
تهران رخ می دهد عملیات های عمرانی اســت که در زمان 
حال انجام شــده یا از گذشته وجود داشــته است، مانند 
حفر کانال یا تونل؛ این را هم باید توجه داشــت که نقشه 
عملیات های عمرانی و زیرزمینی ۶۰ الی ۷۰ سال اخیر در 
تهران معمولاً در دســترس نیســت و مثاً کسی نمی داند 
در فان نقطه آیا قبل تر کانالی رد شــده و گودالی پر شده 
است یا نه؛ بنابراین ممکن است با عملیات عمرانی خاصی 

یا همین ترافیک معمولی یک نقطه فرو بریزد .«
اتفاقی که برای میدان قزوین در تهران رخ داد شبیه همین 
موضوع اســت، خاک این منطقه به دلیل کاهش ســطح 
آب های زیرزمینی سســت شده و فرونشست دارد، درست 
در محلِ چاله یک سرویس بهداشتی قدیمی وجود داشته 
که مانند یک گودال در زیر خیابان خالی بوده اســت و بار 
ترافیکــی و تردد خودروها در تمام این ســال ها هم وجود 
داشته اســت، همه این ها می تواند از عوامل ایجاد فروچاله 

روز جمعه در خیابان کارگر شمالی باشد .
به گفته زارع: »در مناطقی که دچار فرونشســت هســتند 
انتظار ایجاد فروچاله وجــود دارد، محدوده میدان قزوین 
و جنــوب غربی تهران جــزو مناطقی اند کــه در معرض 
فرونشست زمین  هستند، این منطقه بین ۴ تا ۸ سانتی متر 
در ســال فرونشســت دارد، مناطقی که از قبل چیزی در 
زمین بوده )تونل و گودالی وجــود دارد یا عملیاتی انجام 

شده است .(
با وجود فرونشســت زمین آســیب پذیرتر هم می شــود، 
بنابراین فرونشســت زمین زمینه ســاز ایجاد فروچاله های 

بیشتر خواهد شد .«
استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله درباره فروچاله های تهران 

می گوید: »اولین مورد معروف از این نوع نشست ها در سال 
۱۳۷۱ در تهران و در نزدیکی میدان امام خمینی رخ داد، 
موقعی که داشــتند مترو را می ساختند یک گودال بزرگی 
درست شــد . مثاً موقعی که در دهه ۶۰ و در مترو تهران 
داشتند خط تجریش به جنوب را حفر می کردند به تونلی 
برخورد کرده بودند که ایــن تونل یک خط ارتباطی بوده 
میان سفارت شوروی ســابق و انگلیس، که احتمالاً برای 
دوران جنگ جهانی یا حتی برای دوره قاجار بوده اســت، 
بنابراین از این تونل ارتباطی میان دو ســفارت اطاعاتی 
در دســترس نبود و هنگام حفر تونل مترو پیدا شد، برای 
همین اســت که میگویم نقشه عملیات های زیرزمینی در 

تهران وجود ندارد .«
تلطیف فجایع محیط زیستی!

کارشناسان احتمال می دهند طی سال های آینده همچنان 
باید منتظر وقوع این قبیل فروچاله ها در سطح شهر تهران 
بود، به خصــوص این که اقدامات بنیــادی برای حل آن ها 

انجام نمی شود .
عباس محمدی، کارشــناس محیط زیســت در این باره به 
خبرآناین می گوید: »چند ســال قبل موقعی که مشغول 
ســاختن مترو بودند در همین میدان منیریه یک فروچاله 
بزرگ ایجاد شــد، اقدامی که مدیران شهری انجام دادند 
مشابه اقدام میدان قزوین بود فقط در محل فروچاله چند 
کامیون خاک ریختند، یعنی یک جورهایی تلطیف فاجعه، 
مدیــران فجایع موجود به ویژه فجایع محیط زیســتی را 
نرم نشــان می دهند و می خواهند آن هــا را تلطیف کنند، 
درهمین مــورد فروچاله میدان قزوین طوری رفتار کردند 
که آن را به یــک اتفاق موردی و کم اهمیت تبدیل کنند 
درصورتی که کل شــهر تهران به خصوص مناطق مرکزی 

پایتخت در خطر فرونشست و سایر تبعات آن است .«
او ادامه می دهد: »مدیران شهری و کشوری به دنبال حل 
نهایی مشــکات نیستند، بلکه حل آن را به آینده موکول 

می کنند . 
در وضعیتی که به دلیل آســفالت ها آب کمی جذب زمین 
می شــود سفره های آب زیرزمینی هم به دلیل استفاده بی 
رویه درحال خالی شدن هستند و این به فرونشست زمین 
کمــک می کند، ده ها حلقه چاه عمیــق در همین منطقه 
)منیریه، میدان قزوین( و ســایر مناطق تهران کنده شده 
و از آن برای مصارف گوناگــون مانند آبیاری پارک ها آب 
می کشند، هیچ آبی هم جایگزین آن نمی شود، درحالی که 
درباره مدیریت منابع آب و شناخت دقیق علل فرونشست ها 

هیچ اقدام جدی انجام نمی دهند .«

قطع ۶۰ درخت یک بوستان در محله داوودیه 
عضو شــورای شهر تهران از قطع ۶۰ درخت یک بوستان در هفته گذشته انتقاد 
کرد . به گزارش ایسنا، ناصر امانی در ابتدای تذکر پیش از دستور خود در جلسه 
روز گذشــته شورای شهر تهران با اشــاره به موضوع قطع درختان در تهران و با 
بیان اینکه موضوع »گشت ارشاد مدیران« در مدت اخیر بارها مطرح شده است، 
تصریح کرد: از گشــت ارشاد تقاضا دارم برای ارشاد مدیرانی که نسبت به قلع و 

قمع درختان و فضای سبز شهر تهران اقدام مي کنند، اقدام کند .
امانی با تأکید بر اینکه پرونده مجموعه سعدآباد بابت قطع درختان در کمیسیون 
ماده ۷ مطرح و جریمه شــده است، یادآور شــد: مدیران یکی از مجموعه های 
وابسته به ستاد اجرایی فرمام امام هفته گذشته بخشی از بوستان اقاقیا را در محله 
داوودیه فنس کشی کرده و ۶۰ درخت را قطع کرده است؛ با این ادعا که بخشی از 
این بوستان در مالکیت آنهاست در حالیکه فردی دیگر نیز مدعی است؛ اما برای 
محکم کردن جای پای خود، درختان را یا از ریشــه کنده و یا قطع کرده اند که 
زحمتکشان شهرداری منطقه ۳ وارد عمل شده و فنس ها را جمع آوری کرده و 

درختانی که از ریشه درآورده بودند، مجدداً جای گذاری کردند .
وی بیان کرد: وقتی بابت قطع درختان به دلیل آفت، جریمه های میلیاردی اعمال 
مي شــود، آیا عادلانه است که برخی نهادها تعداد زیادی درخت را قطع کنند و 
سکوت کنیم؟ حداکثر کار ما جریمه است که مشخص نیست در بروکراسی اداری 

پرداخت مي شود یا خیر؟
عضو شــورای شــهر تهران گفت: بنده مرتباً در این دو ســال در خصوص قطع 
درختان از سوی نهادها تذکر داده ام و اگر جریمه ای هم صورت بگیرد، از جیب 
کسانی که درختان را قطع کرده اند، نمي رود . مهدی چمران رئیس شورای شهر 
تهران نیز در واکنش به این تذکر با طرح این سوال که مگر این بوستان نگهبان 

نداشته است گفت: باید این موارد را در هماهنگی با دادستان پیگیری کنیم .

ویژه برنامه »قصه خیابان های ۵۷« 
میزبان نوجوانان می شود

همزمان با ایام دهه فجر دورهمی نوجوانان کتابخوان شهر تهران با عنوان »قصه 
خیابان های ۵۷« در فرهنگسراهای پایتخت برگزار می شود .

به گزارش پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ و هنر، دورهمی نوجوانان کتابخوان شهر 
تهران با ایده پردازی و اجرای اعضای  باشگاه نوجوانان و با عنوان »قصه خیابان های 
۵۷« همزمان با ایام دهه فجر و پیروزی انقاب اسامی در فرهنگسراهای پایتخت 
برگزار می شود . این برنامه با هدف شکل گیری باشگاه نوجوانان فعال حوزه کتاب 
و کتابخوانی و آشنایی با کتاب های مرتبط با ایام پیروزی انقاب اسامی، وقایع، 
اتفاقات و افراد موثر در انقاب برگزار می شود . مهمانان این برنامـــه، اعضـــای 
باشـــگاه ۱۰۰تایی ها و اعضـای فعـــال کتابخانه هـا و نوجوانان مناطق هستند 
که با حضور مدیران کتابخانه ها و نویســندگان مدعو، به بررســی کتاب هایی با 
موضوع انقاب اســامی می پردازند . ویژه برنامه » قصه خیابان های ۵۷« از ۱۲ تا 
۲۱ بهمن ماه ۱۴۰۲ در کتابخانه های منتخب سازمان فرهنگی هنری شهرداری 
تهران برگزار می شــود .عاقه مندان برای کســب اطاعات بیشــتر می توانند به 
فرهنگسراهای شهر تهران و یا به درگاه رسمی سازمان فرهنگی هنری شهرداری 

تهران به نشانی farhangsara.ir مراجعه کنند .

شهری


